

Committee on Foreign Affairs (AFET)

The Felon Factor: With US President Trump proposing to buy Greenland and executing mass deportations, European leaders are concerned by escalating unilateralism. How can the EU adjust their strategies to maintain transatlantic stability and challenge the rise of unilateral actions on the global stage?

by Saf García-Verdugo Sokolova (ES)

Abstract

Unilateral actions by the global states such as the US complicate the growth of the EU, an international organisation that relies heavily on multilateralism and cooperation. Considering the significance of the EU's foreign relations, especially the transatlantic alliance, the EU needs to establish new policies to adapt to this approach exhibited by global superpowers.

Introduction

"Multilateralism¹ is not an option but a necessity as we build back a better world with more **equality** and **resilience**, and a **more sustainable world**." This quote from [António Guterres](#), the current Secretary-General of the United Nations ([UN](#)), encapsulates the spirit of the international community to global challenges. Yet, its opposite – **unilateralism² – is on the rise**. The President of the United States, Donald Trump, has recently exhibited a **clear preference for this policy** with his proposal to [purchase Greenland](#), his decision to [rename the Gulf of Mexico](#) to the 'Gulf of America', and withdrawing the US out of the [Paris Agreement](#). All of these decisions demonstrate a **clear departure from multilateral engagement**.

This shift presents **several fundamental challenges for the EU**. The organisation [relies on the function of multilateralism and cooperation](#) both between Member States and internationally to remain a player in global diplomacy and, more generally, to continue its proper functioning.

Such a significant divide in approaches between the two superpowers is [bound to weaken them both](#). The **EU and US depend on each other to bolster their [trade industries](#), [security](#), and**

¹ [Multilateralism](#) is a coordinated action by at least two states, implying the actors share vision on the issue at hand and work together to solve it.

² [Unilateralism](#) is a policy or approach of taking unilateral actions in which a state or entity takes action without seeking consideration or consultation with other parties.

[environmental policies](#), as well as maintaining a [shared geopolitical stance](#). However, this shift **disproportionately affects the EU**, putting it at risk of [being sidelined or weakened](#) unless the US reconsiders its approach.

Re-thinking the Past: Key issues

The US has [historically followed](#) a more **unilateral approach to foreign policy**³. Primarily, this has manifested in isolationism⁴. The Monroe Doctrine⁵ demonstrates this historical approach to foreign policy, [reaching its peak](#) during the [interwar period](#)⁶. The **US government** [avoided intervening in international politics](#) and focused instead its efforts on domestic policy⁷, as seen in the [decision](#) of the US to not join the League of Nations⁸.

This unilateralism seemingly ended with the attack on Pearl Harbor⁹ in 1941 and the [subsequent intervention of the US military](#) in the Second World War. These events [marked](#) the beginning of a **new period of American multilateralism**, in which the US contributed to the formation of [NATO](#) and the [UN based](#) on promoting democracy and cooperation on an international plane. However, this era lasted short. The [US invasion of Iraq](#) was [condemned by many of its allies](#), both due to the US's reasoning behind the invasion and the speed of its execution. However, these actions were not isolated to the invasion itself.

Initial signs of **more radical unilateralism** [were clear](#) during **US President Trump's first term**. The President's [America first](#)¹⁰ outlook has only increased now that Trump is in the White House

³ [Foreign policy](#) refers to a set of goals, strategies and actions adopted by a country to establish relations with other countries on a diplomatic level.

⁴ [Isolationism](#) is a national policy in which the state avoids political or economic involvement with other states.

⁵ [The Monroe Doctrine](#) is a fundamental aspect of US foreign policy issued by President James Monroe who declared that there are two distinct world orders, referred to as the "New World" and the "Old World", that are in different spheres and should remain that way when dealing with global issues.

⁶ [Interwar](#) is used to mark a period of time between wars, primarily used though to refer to the period between the First World War and the Second.

⁷ [Domestic policy](#) refers to the decisions made by the national government to address socio-economic issues within the country.

⁸ [The League of Nations](#) was an international organisation formed after the First World War as a forum to discuss and deal with international issues. It is referred to as the 20th century equivalent of the UN.

⁹ [The attack on Pearl Harbor](#) was a Japanese assault against the US Pacific Fleet in Hawaii. It single handedly declared war on the US as thousands of American citizens died and a large portion of the fleet was destroyed.

¹⁰ [The America First](#) agenda is a approach to domestic and foreign policy by the Trump administration which prioritises putting the US in the centre of all the decisions it makes.

again. Trump has [threatened](#) a **200% tariff on alcohol in EU countries**. With Member States such as France having a spirit industry valued at [EUR 3.9 billion](#), the **impacts could be disastrous** for both the national and European economy. We have already seen the [dangerous effect](#) these types of tariffs have had on the steel and aluminium exports, which suffered **EUR 8 billion worth of damage**. Europe is bracing for the worst.

Unfortunately, the EU legislative framework [makes it difficult](#) to **coordinate a uniform foreign policy approach** to tackle these unilateral acts. The EU can only act on the [competences granted](#) by the Member States. In other words, **the EU cannot act on certain policy areas** without the approval of its Member States. Foreign policy, which falls under the control of the Common Foreign and Security Policy ([CFSP](#)), is subject to [unanimous decision-making by Member States](#), often making it [weak and ineffectual](#).

Key Actors and Measures in Place

The World Trade Organisation ([WTO](#)) is an international organisation that monitors and regulates the international trade market. Their main aim is to ensure the trade industry functions smoothly and freely between countries, by serving as a platform to negotiate trade agreements and resolve disputes between countries. Since 1995, 635 disputes [have been brought](#) to the TWO and over 350 rulings [have been issued](#). Countries who believe another WTO member is violating trade rules may file a complaint with the WTO which will be processed before a ruling is given. Before getting to that stage, the WTO has been known to establish consultation periods in which [issues are attempted to be resolved through diplomatic means](#). This procedure is known as the Dispute Settlement Understanding ([DSU](#)).

The North Atlantic Treaty Organisation ([NATO](#)) is a political and military alliance formed in the fallout of the Second World War. It plays a crucial role in protecting its members' security and defence. The [premise](#) of the organisation is that if one member is attacked, the rest of the members have a **legal obligation** on the basis of the treaty to **consider it an attack on themselves** and provide collective defense. Since 2014, NATO has implemented Assurance Measure ([AM](#)) that includes a series of military exercises spending in different sectors in and around the Eastern part of the alliance, increasing the readiness of the Organisation to act if the time calls for it. NATO is a [crucial partner](#) for the EU. The two organisations have [23 members in common](#) all of which rely heavily on the security and defence NATO provides for them. In turn,

NATO [heavily relies](#) on the US membership. If the US were to leave NATO as it [has](#) with other international treaties, the loss would be monumental.

The European Union External Action ([EEAS](#)) is the diplomatic service of the EU in charge of coordinating and carrying out the [EU Foreign and Security Policy](#). It assists the High Representative for Foreign Affairs and Security Policy/Vice-President of the Commission ([HR/VP](#)) to carry out the CFSP. As a result, the EEAS is used as a tool to strengthen the EU as a global actor by developing the Union's diplomatic relations. It works closely with other international organisations such as [NATO](#) to represent the EU and promote the [fundamental values](#) the EU is based on. An example of their work is the [Concept for an Integrated Approach on Climate Change and Security](#), a working document that outlines different strategies to prevent climate change and climate crisis from becoming a source of more international strife and insecurity.

The [European Commission](#) functions as the executive branch of the EU. It is referred to as the 'guardian of the treaties' as it is the **only EU institution with the [right to propose](#) and [enforce laws](#) and [promote the general interests](#)** of the Union. The Commission has different Directorates-General ([DGs](#)), each overseeing specific policy areas. In this context, the Directorate-General for Trade and Economic Security ([DG-TRADE](#)) is responsible for **developing and implementing the EU's trade policy with countries outside the Union**. In light of recent US trade measures, such as tariffs on steel and aluminum imports, DG TRADE [plays](#) an important role in formulating the EU's trade strategy, negotiating agreements, and defending European trade interests. Additionally, the Foreign Policy Instruments ([FPI](#)), is in charge of implementing EU foreign policy into action, focusing on countries with ongoing crises.

The [European Council](#) is one of the EU's principal institutions, composed of the 27 heads of state or government of Member States, alongside the President of the Commission. It [defines](#) the **general political direction of the Union**, sets the political agenda for the EU and adopts decisions in cooperation with the Commission under the EU's framework. This institution is particularly important because of its composition. It is well-positioned to address key issues, such as [strategic autonomy](#). This concept refers to a need for the EU to become and remain independent from other countries in strategic areas. The French government, for instance, [has been](#) adamant on the implementation of this strategy in recent months. The European Council often hosts leaders of

other countries to discuss pressing global issues, such as, for example, in the case of the [meeting with the Ukrainian President Zelensky](#).

Focus on the environment

For the last decade, we have been living through an [unprecedented amount of climate disasters](#) that have been found to be a [result of climate change](#). This is an issue that transcends borders, affecting all nations which is exactly why multilateral action is [needed](#). A uniform environmental policy should be implemented on an international level to curb the effects of climate change. The COP Conferences¹¹ are just one of many examples of nations' efforts to combat the issue together.

However, in the few months since President Trump has been back in office, he has already taken an irrefutably unilateral approach on the issue. The Executive Act, named [Putting America First In International Environmental Agreements](#) was signed by the President in January 2025, with one of its main points being the withdrawal of the US from the Paris Agreement. The [Paris Agreement](#) is a legally binding¹² treaty which aims to hold 'the increase in the global average temperature to well below 2°C above pre-industrial levels'. It is one of the first instances of multilateralism in regard to climate actions and a very significant feat of global cooperation between nations.

If the EU wishes to keep on track with its intended climate goals set out in [The European Green Deal](#), it needs US cooperation. The **US** is the [world's second largest CO2 emitter](#), hence why the previous administration implemented measures that were [monumental in helping curb the crisis](#). Without the help of the US, the EU and the international community are going to need to do a lot more to face the '[biggest threat modern humans have ever faced](#)'.

Roots of change

These major historical events happening in the past couple of years are going to have major repercussions on the fundamental constructions of the EU and the world as we know it. As these events take place and develop, the [younger generations will take on the brunt of the negative impacts it will have](#). We have already seen this to be the case with the rise in the cost of living in the

¹¹ [The COP Conferences](#) are annual meetings that serve as a global forum for countries to negotiate global efforts to combat climate change.

¹² [Legally binding](#) agreements outline specific rules and restrictions that parties are obliged to follow. Failure to comply can result in legal consequences.

last half-decade [affecting the moral of younger generations](#). A trade war between the US and EU [would definitely not improve matters](#). Which is exactly the reason why it is so important, now more than ever, for the younger generations to mobilise and show the world that [we care about our future](#).

Further research

- [Unilateralism vs. Multilateralism](#) by CFR Education (2023) – *An article explaining the difference between the two doctrines while providing examples and some historical context on the matter.*
- [Too hard to swallow? Why Trump's proposed tariffs on European wine could crush the EU wine industry](#) by DW News (2024) – *A short video explaining the symbolic and economic significance of the US tariffs on the EU.*
- [End of an era in US-European relations?](#) by Al Jazeera (2024) – *A deep-dive video on how Trump's perspectives influence US-EU relations.*
- [China calls for multilateral cooperation among BRICS countries against rising unilateralism and protectionism](#) by Global Times (2025) – *An article on China's efforts to strengthen BRICS cooperation through promoting trade, sustainability, and investment.*

Commission des affaires étrangères

(AFET)

Le facteur félon : Alors que le président américain Trump propose d'acheter le Groenland et d'exécuter des déportations massives, les dirigeants européens s'inquiètent de l'escalade de l'unilatéralisme. Comment l'UE peut-elle ajuster ses stratégies pour maintenir la stabilité transatlantique et contester la montée des actions unilatérales sur la scène mondiale ?

par Saf García-Verdugo Sokolova (ES)

Résumé

Les actions unilatérales des États tels que les États-Unis compliquent la croissance de l'UE, une organisation internationale qui s'appuie fortement sur le multilatéralisme et la coopération. Compte tenu de l'importance de ses relations extérieures, et notamment de l'alliance transatlantique, l'UE doit mettre en place de nouvelles politiques pour s'adapter à cette approche des superpuissances mondiales.

Introduction

« **Le multilatéralisme¹ n'est pas une option mais une nécessité** pour reconstruire un monde meilleur, plus **égalitaire**, plus **résilient** et plus **durable**. » Cette citation d'[António Guterres](#), l'actuel secrétaire général de l'Organisation des Nations unies ([ONU](#)), résume l'esprit de la communauté internationale face aux défis mondiaux. Pourtant, son contraire - **l'unilatéralisme²** - est en hausse. Le président des États-Unis, Donald Trump, a récemment affiché une **nette préférence pour cette politique** en proposant d'[acheter le Groenland](#), en décidant de renommer le [golfe du Mexique](#) « golfe d'Amérique » et en retirant les États-Unis de [l'accord de Paris](#). Toutes ces décisions témoignent d'une **nette rupture avec l'engagement multilatéral**.

Ce changement présente **plusieurs défis fondamentaux pour l'UE**. L'organisation [s'appuie sur la fonction du multilatéralisme et de la coopération](#) à la fois entre les États membres et au niveau

¹ Le [multilatéralisme](#) est une action coordonnée par au moins deux États, ce qui implique que les acteurs partagent la même vision du problème et travaillent ensemble pour le résoudre.

² L'[unilatéralisme](#) est une politique ou une approche consistant à prendre des mesures unilatérales dans lesquelles un État ou une entité prend des mesures sans demander l'avis ou la consultation d'autres parties.

international pour rester un acteur de la diplomatie mondiale et, plus généralement, pour continuer à fonctionner correctement.

Un tel fossé entre les approches des deux superpuissances ne peut que les affaiblir toutes les deux. L'UE et les États-Unis dépendent l'un de l'autre pour renforcer leurs industries commerciales, leur sécurité et leurs politiques environnementales, ainsi que pour maintenir une position géopolitique commune. Toutefois, ce changement **affecte l'UE de manière disproportionnée**, lui faisant courir le risque d'être mise à l'écart ou affaiblie, à moins que les États-Unis ne reconsidèrent leur approche.

Repenser le passé : Questions clés

Les États-Unis ont historiquement suivi une approche plus **unilatérale en matière de politique étrangère**³. Cette approche s'est principalement manifestée par l'isolationnisme⁴. La doctrine Monroe⁵ illustre cette approche historique de la politique étrangère, qui a atteint son apogée durant l'entre-deux-guerres⁶. Le **gouvernement américain évitait d'intervenir dans la politique internationale** et concentrait ses efforts sur la politique intérieure⁷, comme en témoigne la décision des États-Unis de ne pas adhérer à la Société des Nations⁸.

Cet unilatéralisme a apparemment pris fin avec l'attaque de Pearl Harbor⁹ en 1941 et l'intervention subséquente de l'armée américaine dans la Seconde Guerre mondiale. Ces événements **ont marqué** le début d'une **nouvelle période de multilatéralisme américain**, au cours de laquelle les

³ La politique étrangère désigne un ensemble d'objectifs, de stratégies et d'actions adoptés par un pays pour établir des relations avec d'autres pays au niveau diplomatique.

⁴ L'isolationnisme est une politique nationale dans laquelle l'État évite toute implication politique ou économique avec d'autres États.

⁵ La doctrine Monroe est un aspect fondamental de la politique étrangère des États-Unis. Elle a été élaborée par le président James Monroe, qui a déclaré qu'il existait deux ordres mondiaux distincts, le « Nouveau Monde » et l'« Ancien Monde », qui se situent dans des sphères différentes et qui doivent le rester lorsqu'ils traitent de questions mondiales.

⁶ L'entre-deux-guerres est utilisé pour marquer une période de temps entre deux guerres, principalement pour faire référence à la période entre la Première et la Seconde Guerre mondiale.

⁷ La politique intérieure désigne les décisions prises par le gouvernement national pour traiter les questions socio-économiques au sein du pays.

⁸ La Société des Nations était une organisation internationale créée après la Première Guerre mondiale pour servir de forum de discussion et de traitement des questions internationales. Elle est considérée comme l'équivalent de l'ONU au XXe siècle.

⁹ L'attaque de Pearl Harbor est un assaut japonais contre la flotte américaine du Pacifique à Hawaï. Cette attaque a déclaré la guerre aux États-Unis, des milliers de citoyens américains ayant trouvé la mort et une grande partie de la flotte ayant été détruite.

États-Unis ont contribué à la formation de l'[OTAN](#) et de l'[ONU sur la base](#) de la promotion de la démocratie et de la coopération sur le plan international. Toutefois, cette période a été de courte durée. L'[invasion de l'Irak par les États-Unis](#) a été [condamnée par nombre de leurs alliés](#), à la fois en raison du raisonnement des États-Unis derrière l'invasion et de la rapidité de son exécution. Toutefois, ces actions n'ont pas été isolées de l'invasion elle-même.

Les premiers signes d'un **unilatéralisme plus radical** [étaient clairs](#) pendant **le premier mandat du président américain Trump**. La vision « [America first](#)¹⁰ » du président n'a fait que s'accroître depuis que Trump est à nouveau à la Maison Blanche. Trump a [menacé](#) d'imposer des **droits de douane de 200 % sur l'alcool des pays de l'UE**. Avec des États membres comme la France dont l'industrie des spiritueux est évaluée à [3,9 milliards d'euros](#), les **conséquences pourraient être désastreuses** pour l'économie nationale et européenne. Nous avons déjà constaté les [effets dangereux](#) de ce type de droits de douane sur les exportations d'acier et d'aluminium, qui ont subi des **dommages d'une valeur de 8 milliards d'euros**. L'Europe se prépare au pire.

Malheureusement, le cadre législatif de l'UE [rend difficile](#) la **coordination d'une approche uniforme en matière de politique étrangère** pour faire face à ces actes unilatéraux. L'UE ne peut agir que sur la base des [compétences accordées](#) par les États membres. En d'autres termes, **l'UE ne peut agir dans certains domaines politiques** sans l'approbation de ses États membres. La politique étrangère, qui relève de la politique étrangère et de sécurité commune ([PESC](#)), est soumise à une [prise de décision à l'unanimité des États membres](#), ce qui la rend souvent [faible et inefficace](#).

Acteurs clés et mesures en place

L'Organisation mondiale du commerce ([OMC](#)) est une organisation internationale qui surveille et réglemente le marché du commerce international. Son principal objectif est de veiller à ce que l'industrie du commerce fonctionne sans heurts et librement entre les pays, en servant de plate-forme pour négocier des accords commerciaux et résoudre les différends entre les pays. Depuis 1995, 635 différends [ont été portés](#) devant le TWO et plus de 350 décisions [ont été rendues](#). Les pays qui estiment qu'un autre membre de l'OMC viole les règles commerciales peuvent déposer une plainte auprès de l'OMC, qui sera traitée avant qu'une décision ne soit rendue. Avant

¹⁰ Le programme « [America First](#) » est une approche de la politique intérieure et étrangère de l'administration Trump qui met les États-Unis au centre de toutes les décisions qu'elle prend.

d'en arriver à ce stade, l'OMC est connue pour établir des périodes de consultation au cours desquelles les [problèmes sont tentés d'être résolus par des moyens diplomatiques](#). Cette procédure est connue sous le nom de Mémoire d'accord sur le règlement des différends ([MRD](#)).

L'Organisation du traité de l'Atlantique Nord ([OTAN](#)) est une alliance politique et militaire née des retombées de la Seconde Guerre mondiale. Elle joue un rôle crucial dans la protection de la sécurité et de la défense de ses membres. Le [principe](#) de l'organisation est que si un membre est attaqué, les autres membres ont l'**obligation légale**, sur la base du traité, de **considérer qu'il s'agit d'une attaque contre eux-mêmes** et de fournir une défense collective. Depuis 2014, l'OTAN a mis en œuvre une mesure d'assurance ([AM](#)) qui comprend une série d'exercices militaires dans différents secteurs à l'intérieur et autour de la partie orientale de l'alliance, augmentant ainsi l'état de préparation de l'organisation à agir si le temps l'exige. L'OTAN est un [partenaire essentiel](#) de l'UE. Les deux organisations ont [23 membres en commun](#), qui dépendent tous fortement de la sécurité et de la défense que leur assure l'OTAN. À son tour, l'OTAN [dépend fortement](#) de l'adhésion des États-Unis. Si les États-Unis devaient quitter l'OTAN comme [ils l'ont fait](#) pour d'autres traités internationaux, la perte serait monumentale.

Le Service européen pour l'action extérieure ([SEAE](#)) est le service diplomatique de l'UE chargé de coordonner et de mettre en œuvre la [politique étrangère et de sécurité de l'UE](#). Il aide le haut représentant pour les affaires étrangères et la politique de sécurité/vice-président de la Commission ([HR/VP](#)) à mettre en œuvre la PESC. Par conséquent, le SEAE est utilisé comme un outil pour renforcer l'UE en tant qu'acteur mondial en développant les relations diplomatiques de l'Union. Il travaille en étroite collaboration avec d'autres organisations internationales telles que l'[OTAN](#) pour représenter l'UE et promouvoir les [valeurs fondamentales](#) sur lesquelles l'UE est fondée. Un exemple de son travail est le [Concept pour une approche intégrée du changement climatique et de la sécurité](#), un document de travail qui décrit différentes stratégies pour empêcher le changement climatique et la crise climatique de devenir une source de conflits et d'insécurité internationale.

La [Commission européenne](#) est l'organe exécutif de l'UE. Elle est surnommée la « gardienne des traités », car elle est la **seule institution de l'UE à avoir le [droit de proposer](#) et d'[appliquer](#) des lois** et de **promouvoir les intérêts généraux de l'Union**. La Commission compte différentes

directions générales ([DG](#)), chacune supervisant des domaines politiques spécifiques. Dans ce contexte, la direction générale du commerce et de la sécurité économique ([DG-TRADE](#)) est responsable de **l'élaboration et de la mise en œuvre de la politique commerciale de l'UE avec les pays extérieurs à l'Union**. À la lumière des récentes mesures commerciales américaines, telles que les droits de douane sur les importations d'acier et d'aluminium, la DG TRADE [joue](#) un rôle important dans la formulation de la stratégie commerciale de l'UE, la négociation d'accords et la défense des intérêts commerciaux européens. En outre, les instruments de politique étrangère ([FPI](#)) sont chargés de mettre en œuvre la politique étrangère de l'UE, en se concentrant sur les pays en crise.

Le [Conseil européen](#) est l'une des principales institutions de l'UE. Il est composé des 27 chefs d'État ou de gouvernement des États membres, ainsi que du président de la Commission. Il [définit](#) **l'orientation politique générale de l'Union**, fixe l'agenda politique de l'UE et adopte des décisions en coopération avec la Commission dans le cadre de l'UE. Cette institution est particulièrement importante en raison de sa composition. Elle est bien placée pour aborder des questions clés, telles que [l'autonomie stratégique](#). Ce concept fait référence à la nécessité pour l'UE de devenir et de rester indépendante des autres pays dans les domaines stratégiques. Le gouvernement français, par exemple, [s'est montré](#) inflexible sur la mise en œuvre de cette stratégie au cours des derniers mois. Le Conseil européen accueille souvent des dirigeants d'autres pays pour discuter de questions mondiales urgentes, comme dans le cas de la [réunion avec le président ukrainien Zelensky](#).

Focus sur l'environnement

Au cours de la dernière décennie, nous avons vécu un [nombre sans précédent de catastrophes climatiques](#) qui se sont avérées être le [résultat du changement climatique](#). Il s'agit d'un problème qui transcende les frontières et qui touche toutes les nations, d'où la [nécessité](#) d'une action multilatérale. Une politique environnementale uniforme devrait être mise en œuvre au niveau international pour limiter les effets du changement climatique. Les conférences COP¹¹ ne sont qu'un exemple parmi tant d'autres des efforts déployés par les nations pour lutter ensemble contre ce problème.

¹¹ Les [conférences des parties](#) (COP) sont des réunions annuelles qui servent de forum mondial aux pays pour négocier les efforts mondiaux de lutte contre le changement climatique.

Cependant, depuis quelques mois que le président Trump a repris ses fonctions, il a déjà adopté une approche unilatérale irréfutable sur la question. L'Executive Act, nommé [Putting America First In International Environmental Agreements](#) a été signé par le président en janvier 2025, et l'un de ses principaux points est le retrait des États-Unis de l'Accord de Paris. L'[Accord de Paris](#) est un traité juridiquement contraignant¹² qui vise à maintenir « l'augmentation de la température moyenne mondiale bien en dessous de 2°C par rapport aux niveaux préindustriels ». Il s'agit de l'un des premiers exemples de multilatéralisme en matière d'actions climatiques et d'un exploit très important de coopération mondiale entre les nations.

Si l'UE souhaite maintenir le cap sur les objectifs climatiques qu'elle s'est fixés dans le cadre du « [Green Deal](#) » européen, elle a besoin de la coopération des États-Unis. Les **États-Unis** sont le [deuxième plus grand émetteur de CO2 au monde](#), ce qui explique pourquoi l'administration précédente a mis en œuvre des mesures [monumentales pour aider à enrayer la crise](#). Sans l'aide des États-Unis, l'UE et la communauté internationale devront faire beaucoup plus pour faire face à la « [plus grande menace à laquelle l'homme moderne ait jamais été confronté](#) ».

Les racines du changement

Ces événements historiques majeurs survenus au cours des deux dernières années auront des répercussions majeures sur les constructions fondamentales de l'UE et du monde tel que nous le connaissons. Au fur et à mesure que ces événements se dérouleront et se développeront, [les jeunes générations subiront de plein fouet les conséquences négatives de ces événements](#). Nous l'avons déjà constaté avec l'augmentation du coût de la vie au cours de la dernière demi-décennie, qui a [affecté le moral des jeunes générations](#). Une guerre commerciale entre les États-Unis et l'Union européenne [n'arrangerait certainement pas les choses](#). C'est précisément la raison pour laquelle il est si important, aujourd'hui plus que jamais, que les jeunes générations se mobilisent et montrent au monde [qu'elles se soucient de notre avenir](#).

Recherches complémentaires

- [Unilatéralisme vs. multilatéralisme](#) par CFR Education (2023) - *Un article expliquant la différence entre les deux doctrines tout en fournissant des exemples et un contexte historique sur la question.*

¹² Les [accords juridiquement contraignants](#) définissent des règles et des restrictions spécifiques que les parties sont tenues de respecter. Le non-respect de ces règles peut avoir des conséquences juridiques.

- [Trop dur à avaler ? Pourquoi les droits de douane proposés par Trump sur le vin européen pourraient écraser l'industrie vinicole de l'UE](#) par DW News (2024) - *Une courte vidéo expliquant la signification symbolique et économique des droits de douane américains sur l'UE.*
- [La fin d'une ère dans les relations américano-européennes ?](#) par Al Jazeera (2024) - *Une vidéo d'approfondissement sur la manière dont les perspectives de Trump influencent les relations américano-européennes.*
- [La Chine appelle à une coopération multilatérale entre les pays BRICS contre la montée de l'unilatéralisme et du protectionnisme](#) par Global Times (2025) - *Un article sur les efforts de la Chine pour renforcer la coopération entre les BRICS en promouvant le commerce, la durabilité et l'investissement.*